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    جوابیه

  جواد محرمي
 ي�ك پس�ت اينس�تاگرامي از س�وي حميد 
فرخ نژاد ك�ه م�ورد توجه ش�بكه »من وتو« 
قرار گرفت و بارها از اين شبكه بازپخش شد 
كافي ب�ود تا علي علي�زاده را كه اي�ن روزها 
مش�غول فعاليت مجازي و افش�اگري درباره 
ش�فافيت مالي »من و تو« اس�ت ب�ه واكنش 
وادارد. عليزاده به نوشته اي از حميد فرخ نژاد 
در فضاي مجازي واكنش نشان داد و متن او از 
سوي فرخ نژاد بي جواب نماند اما حرف آخر را 
در اين مشاجره اينس�تاگرامي علي عليزاده 
زد چراكه متن طوفاني او جايي براي واكنش 
جدي از س�وي فرخ نژاد باقي نمي گذاش�ت. 
واكنش ه��اي مج��ازي سلبريتي ها ك��ه اغلب 
احس��اسي و غیركارشناسي است م��ورد توجه 
رسانه هاي فارسي زبان ضد انقلاب قرار مي گیرد. 
يكي از آنها نوشته اينستاگرامي حمید فرخ نژاد 
بود: »آقايان كي قراره به تريج عباتون بر بخوره؟! 
امريكايي ها كه هیچ غلطي نمیتونس��تن بكنن، 
هر چي وعده داده بودن به سرمون آوردن، شما 
چي كار كردين در مقابلش؟ پرچم آتیش زدين؟ 
خس��ته نباشي دلاور! شماها كه جاتون گرمه و 
ماشاءالله اندازه سه نسلتونم كنار گذاشتین، گور 

باباي ملت، نه؟«
فرخ ن��ژاد معتقد اس��ت امريكايي ه��ا هر كاري 
مي توانس��تند بر سر ايران آورده اند، لابد با اين 
استدلال كه دلار گران شده است اما علیزاده در 
واكنش به او مي نويس��د: »جناب فرخ نژاد! شما 
مگر خودتان گرين كارت امريكا نداريد؟ چقدر از 
اموال شما در امريكا سرمايه گذاري شده؟ چقدر 
از ريال ه��اي 80میلیون مردم اي��ران را به دلار 
تبديل كرده  و در امريكا و كانادا به شكل ملك و 

آپارتمان سرمايه گذاري كرده ايد؟«
البته علیزاده در اولین واكنش پاي اين مس��ائل 
را وسط نمي كشد و صرفاً ب��ا ادبیاتي محترمانه 
و دلس��وزانه از اي��ن سلبريتي كه م��دام ژست 
مردم دوستي مي گیرد تقاض��ا مي كند تا آب به 
آسیاب دشمنان نري��زد اما پاسخ متفرعنانه و به 
دور از نزاكت فرخ نژاد موجب مي شود اين فعال 
رسانه اي پاي مسائل ديگر از جمله شفافیت مالي 

و عملكرد وي را به میان بكشد. 
  »ضريب دادن« به خشم و نااميدي

علیزاده مي نويسد: »جناب آقاي فرخ نژاد. سلام. 
از شما دعوت مي كنم چند بار به اين ويدئو)شبكه 
من  وتو( نگاه كنید. مطلب خودتان است. با صداي 

مجري من وت��و. صدايي كه هدف��ش چزاندن و 
خراشیدن روح مخاطب ايراني است. صدايي كه 
لحن و حالتش براي القا و تزريق احساس بدبختي و 
فلاكت و بیچارگي در جامعه ايران طراحي شده اما 
چه كسي مواد خام و محتوا را در اختیار اين خانم 
مجري قرار داده؟ شما جناب آقاي فرخ نژاد. البته 
آزاد هستید هرچه خواستید بنويسید و بگويید. 
من هم از حق آزادي بی��ان شما دفاع مي كنم اما 
شما بهتر از من مي دانید كه در وضعیت عادي به 
سر نمي بريم و مي دانید هر جمله و هر كلمه شما 
اگر به ضرر مردم ايران باشد صدها و هزاران بار از 
بلندگوهاي پیشرفته كشورهايي تكرار خواهد شد 
كه خنجر دشمني با مردم ايران را از رو بسته اند. 
اين به معناي دعوت شما به سانسور نیست بلكه به 
معناي دعوت شما به مسئولانه سخن گفتن است، 
حتماً مي دانید كه ابزار اصلي تروريسم اقتصادي 
ترامپ و شركايش، همی��ن جنگ رواني و همین 
ملتهب كردن احساسات توده اي و همین »ضريب 
دادن« به خشم و ناامیدي و بي صبري و كلافگي 
ايرانیان است. شما و بقیه سلبريتي ها دقیقاً داريد 
بدون آنكه بدانی��د به جاي اينك��ه التیامي براي 
زخم هاي جامعه باشید ب��ه التهاب هاي رواني و 
احساسي ايرانیان دامن مي زنید و امثال من وتو و 
بي بي سي هم صدا و مطال��ب شما را شب به شب 
در ابعاد میلیوني پخش مي كنن��د. ساده بگويم: 
رفتار شما اگرچه با نیت دلس��وزي براي وضعیت 
اقتصادي مردم است، ام��ا در عمل يكي از دلايل 
بي ثباتي ب��ازار و يكي از دلاي��ل بدتر شدن وضع 

اقتصادي مردم است. 
اما واكن��ش از سر غ��رور و نه چن��دان مؤدبانه 
فرخ نژاد و البته اين ادعا كه متن علیزاده سبب 
ش��ده وزارت اطلاعات او را احض��ار كند، منجر 
به واكنش ديگ��ري از سوي علی��زاده مي شود: 
»جناب آقاي فرخ نژاد. سلام مج��دد. گفته ايد 
40 س��ال است ب��ا سك��وت رسانه ه��ا عده اي 
مال مردم خور و غارتگر بیت الم��ال پول ها را به 
حوالي جايي كه من هس��تم برده ان��د. حوالي 
جايي كه من هستم دقیقاً يعني كجا؟ شما مگر 
خودتان گرين كارت امريك��ا نداريد؟ چقدر از 
اموال شما در امريكا سرمايه گذاري شده؟ چقدر 
از ريال هاي 80 میلیون مردم اي��ران را به دلار 
تبديل كرده  و در امريكا و كانادا به شكل ملك و 
آپارتمان سرمايه گذاري كرده ايد؟ آقاي فرخ نژاد! 
شما دوستي عمیق و همكاري حرفه اي جدي با 
محمد امامي داشته ايد. با او و فرزندانش در كانادا 

و امريكا رفت و آمد خانوادگي هم داريد. چرا يك 
بار يك پست درباره محمد امامي نمي گذاريد و 
به مخاطبانتان حقیقت رابطه تان با محمد امامي 
را نمي گويید؟ چرا نمي گويید محمد امامي تهیه 
كننده سريال شهرزاد كسي است كه مي گويند 
13000میلیارد تومن از صندوق بازنشس��تگي 
فرهنگیان دزديده است. به همین راحتي. آقاي 
فرخ نژاد! 13000میلیارد تومن مي دانید يعني 
چه؟ آن هم وقت��ي دلار 3000توم��ن بود؟ آيا 
بخشي از پولي كه رفیق شم��ا با خیال راحت از 
900هزار معلم مستضعف اين كشور غارت كرد 
به جیب شما هم رسید؟ شما كه اهل شفافیت 
هس��تید چرا بعد از پنج سال سكوت يك پست 
ناقابل درباره محمد امامي و رابطه خودتان با اين 

فرد شفاف سازي نمي كنید؟
  شما نماد يك بچه زرنگ هستيد 

اين فعال رسانه اي در ادامه مي نويسد: »جناب 
آقاي فرخ نژاد! از شخصیت هاي فرهنگ خودمان 
نقل قول و حديث نم��ي آورم. از رئیس جمهور 
امريكايي مي آورم كه گري��ن كارتش را داريد و 
پولي كه از اقتصاد اي��ران در مي آوريد را سالي 
چند ماه آنجا خ��رج و سرمايه گذاري مي كنید. 
جان اف كندي رئیس جمه��وري سابق امريكا 
مي گويد: »نپرس كشورم ب��راي من چه كرده. 
بپرس تو براي كشورت چ��ه كردي؟« حالا من 
از شما مي پرسم. فقط ي��ك فقره دستمزد شما 
در سال 92 براي فیلم »استرداد« 480 میلیون 
تومن يعني معادل 3میلیارد تومن امروز بود. با 
اين پول چه كرديد؟ چقدر برايش مالیات داديد؟ 
آن موقع براي ندادن مالیات ارتباطات با نیروهاي 
امنیتي و استفاده از پارتي بازي اشكالي نداشت؟ 
راستي شما كه بچه آبادان هس��تید اين سال ها 
مي توانستید با 10درصد پول يك آپارتمان تان 
در امريكا، يك مدرسه در آبادان بس��ازيد؟ چرا 
نساختید؟ شما نماد هس��تید. شما نماد كسي 
هستید كه سال 88 منتقد نظام بوديد و همزمان 
از امنیتي تري��ن نهادهاي نظ��ام و همینطور از 
دولت احمدي نژاد حقوق هاي كلان مي گرفتید 
و در فیلم هايشان بازي مي كرديد. شما كس��ي 
هس��تید كه در فرهنگ عام��ه مي گويند »بچه 
زرنگ« و به اي��ن بچه زرنگ ب��ودن افتخار هم 
مي كنید اما بچه زرنگ بودن شم��ا و رفقايتان 
مثل محمد امامي امروز كار ما را به اينجا رسانده. 
كسي از شما نخواسته نقد نكنید بلكه خواسته 
با دشمن خارج��ي همكاري نكنی��د و با نويز و 
عربده كشي فضا را آلوده نكنی��د تا راه اصلاح و 
انديشه و تغییر در اين جامعه بسته نشود تا آنها 
كه سلامت مالي و اخلاقي  شان اثبات شده است 
و ذهن شان هم مستعمراتي و غرب زده نیست، 
پا به میدان بگذارند و بدون اينكه به دشمن پاس 
گل بدهند، مقابل فساد و ناكارآمدي بايستند، نه 
كساني كه رفیق دزد هس��تند و شريك قافله«. 
علیزاده در پايان تأكی��د مي كند تمام اطلاعات 
اين متن با يك سرچ س��اده اينترنتي به دست 

آمده است. 
به نظر مي رسد اگر قرار باشد علي علیزاده پاسخ 
نظرات غیركارشناسي سلبريتي ها را بدهد زين 
پس آنها ب��راي اظهارنظركردن بی��ش از پیش 
احتیاط به خرج بدهند چون ظاهراً او با كس��ي 

تعارف ندارد. 

گزارش »جوان« از نزاع اينستاگرامي نفسگير ميان يك سلبريتي با يك تحليلگر سياسی

 فرخ نژاد نبرد مجازي را
 به عليزاده باخت

هيئت مديره خانه سينما رودررو با رسانه ها شدند

درآمد زايي خانه سينما با راه اندازي سايت بليت فروشي
گمانه زني ها براي جانشيني حيدريان ادامه دارد

در انتظار خالي شدن صندلي رياست سازمان سينمايي 
   محمد صادقي

خان�ه س�ينما قص�د دارد ب�ا راه ان�دازي س�ايتي ب�راي 
باش�د.  بلي�ت س�ينما، درآمدزاي�ي داش�ته  ف�روش 
اعضاي هیئت مدي��ره خانه سینم��ا، روز گذشته در نشس��تي 
رسانه اي، به تشريح اقدامات در دست انجام اين نهاد صنفي سینما 
پرداختند. همايون اسعديان، رئیس هیئت مديره خانه سینما در 
ابتداي اين نشست رسانه اي با اشاره به اينكه هیچ ساختار مدوني 
براي خانه سینما پیش بیني نشده، از ايجاد اساسنامه جديد براي 
اين نهاد صنفي خبر داد و اظهار كرد: تنظیم قراردادها مهم است 
تا همه با يك قرارداد مشابه به ك��ار بپردازند نه اينكه هر دفتري 
قراردادي خاص داشته باش��د كه براي اين ام��ر زحمت زيادي 
كشیده شده و مراحل پاياني آن سپري مي شود. مورد ديگري كه 
صورت پذيرفته اين است كه صنوف آيین نامه هاي خود را داشتند 
كه اين آيین نامه ها بررسي و مشكلات آن به صنوف ابلاغ و تلاش 
شده به صورت يكپارچه شود.  اسعدي��ان در ادامه به اقدامات در 
دست اجراي خانه سینما از جمله راه اندازي سايت فروش بلیت 
سینما اشاره كرد و گفت: ما به زودي سايت فروش بلیت سینما را 
راه اندازي مي كنیم و به زودي ساختمان خانه سینما در پیرنیا در 
لاله زار افتتاح مي شود. اين ساختمان در مرحله بازسازي است و 
به بخش هاي مالي خانه سینما تعلق دارد و اين اتفاقات در آنجا رخ 
مي دهد.    روانبخش صادقي، عضو هیئت مديره خانه سینما درباره 
فعالیت سايت بلیت فروشي توضیح داد: سايتي راه اندازي شده كه 
از دو هفته آينده وارد چرخه فروش بلیت مي شود و عايدي آن به 
نفع خانه سینما و اعضاي آن استفاده خواهد شد. كارهايي كه در 

حال انجام است به نظرم به ما كمك مي كند كه سینماي ايران در 
جايگاهي جهاني قرار بگیرد.  در ادامه اين نشست، كامران ملكي، 
مسئول رسانه اي خانه سینما كه چندي پیش استعفاي جنجالي 
داشت، درباره اين استعفا گفت: ما خیل��ي چیزها را نمي توانیم 
بگويیم و نبايد بگويیم. حضور من در بخ��ش ارتباط با رسانه به 
گونه اي بود كه ديگر توان انج��ام چنین كار سنگیني را نداشتم. 
آقاي شاهسواري بلافاصله بعد از استعفاي من سمت هاي ديگر را 
به من پیشنهاد كردند اما من خودم نپذيرفتم.  فاطمه معتمد آريا 
نیز با انتقاد از اخبار زرد منتشر شده درباره خانه سینما گفت: ما 
فكر كرديم اول بايد ببینیم كي هس��تیم و چه مي خواهیم انجام 
دهیم،  به همین دلیل از يك تیم پژوهشي كه به طور مستقل در 
ارشاد فعالیت مي كند، خواستیم در اين راستا ما را همراهي كند 
تا موارد مختلفي كه شام��ل اساسنامه هم مي شود بررسي شود. 
اين كار از دي ماه سال قبل شروع شد و مرحله دوم آن اخیراً آغاز 

شده است. 

نوام چامسكي براي جشنواره بين المللي فيلم مقاومت پيام ارسال كرد

 تأكيد تئوري پرداز امريكايي
 به راهگشا بودن منطق مقاومت

حكمت 89
كسی كه ميان خود و خدا 
را اص�اح كن�د، خداوند 
مردم را اصاح خواهد كرد 
و كسی كه امور آخرت را 
اص�اح كن�د، خ�دا امور 
دنياى او را اصاح خواهد 
كرد و كس�ی كه از درون 
جان واعظی دارد، خدا را 

بر او حافظی است. 

  هادي عسگري 
بع�د از اع�ام خب�ر بازنشس�تگي چه�ار ت�ن از معاون�ان 
وزارت ارش�اد، رفتن�ي ش�دن محمدمه�دي حيدري�ان 
مط�رح  هميش�ه  از  از س�ازمان س�ينمايي جدي ت�ر 
ش�د، اكن�ون گمانه زني ه�ا معط�وف اي�ن اس�ت ك�ه چه 
كس�ي قرار اس�ت ج�اي اي�ن مدي�ر بازنشس�ته را بگيرد. 
وزارت ارشاد ب��دون ذكر نام اعلام كرد چهار ت��ن از معاونان اين 
وزارتخانه مشمول قانون منع به كارگیري بازنشستگان مي شود، 
اين موضوع باعث شد تا رفتن حیدريان از معاونت سینمايي ارشاد 
كه پیشتر به عنوان حدس و گمان مط��رح شده بود، جدي تر از 
قبل مطرح شود. اكنون براي اهالي سینما رفتن حیدريان امري 
قطعي تلقي شده و تحلیل ها بیشتر به دنبال ترسیم فضاي بعد 
از حیدريان است.  در اين بین برخي رسانه ها مدعي شده اند بعد 
از حیدريان احتمالاً قرار است شخصي بر صندلي رياست معاون 
سینمايي تكیه بزند كه نقش مجري سیاست هاي ابلاغي را داشته 

باشد و همچنان مديريت در سايه سینماي ايران در اختیار گروه 
قدرتمند پشت پرده باقي بماند.  اكثر رسانه ها تلاش مي كنند تا 
با ارائه اسامي گزينه هاي مد نظر ك��ه اغلب از مديران سینمايي 
هس��تند، فضا را به سمت و سوي يك رقابت ب��راي رسیدن به 
صندلي رياست سازمان سینمايي پیش ببرند. خبرگزاري دولتي 
ايرن��ا، در تحلیلي به گزينه هاي احتمال��ي جايگزيني حیدريان 
پرداخته و مي نويس��د: علیرضا تابش مديرعام��ل كنوني بنیاد 
سینمايي فارابي و سیدرضا میركريم��ي دبیر جشنواره جهاني 
فیلم فجر از جمله گزينه هايي بودند كه در گفت وگو با رسانه ها 
بر اين مهم تأكید كردند و پیگیري ه��اي خبرنگار ايرنا از اين دو 
گزينه نیز مشخص كرد كه آنان قطعاً از نفراتي نخواهند بود كه 
نامزد به دست گرفتن سكان سینماي ايران هستند.  در اين میان 
نام هاي ديگري نیز براي رياست سازمان سینمايي مطرح شده كه 
البته برخي از اين نام ها با توجه به جايگاه سینماي ايران براي قرار 

گرفتن در سكان مديريت اين هنر در كشور كوچك است. 
ابراهیم داروغه زاده، محمود اربابي و مهدي شفیعي نیز از ديگر 
گزينه ه��اي اداره امور سینمايي محس��وب مي شوند و برخي از 
رسانه ها در فضاي مجازي نیز روز گذشته از سرپرستي رمضانعلي 
حیدري خلیلي كه پیشتر سابقه رسیدگي به امور مالیاتي و معاون 
توسعه فناوري سازم��ان را در كارنامه خود داشت��ه خبر دادند؛ 
خبري كه به نظر مي رسد با توجه به زمان باقي مانده براي معرفي 
رئیس جديد سازمان سینمايي شائبه برانگیز است چراكه فرصت 
لازم براي انتخاب مدير جديد براي سینماي ايران وجود دارد و 

انتصاب سرپرست در اين شرايط دور از ذهن به نظر مي آيد. 

جوابيه سازمان فرهنگي- هنري شهرداري و »پاسخ جوان«
روزنامه »جوان« روز گذشته گفت وگويي با سيدمسعود شجاعي طباطبايي 
مدير س�ابق خان�ه كاريكاتور و نيز ي�ك منب�ع آگاه ب�ا تيتر»تبديل خانه 
كاريكات�ور به لان�ه جري�ان خزن�ده فرهنگ�ي« منتش�ر كرد ك�ه در آن 
جوي�اي علت بركن�اري ش�جاعي از مديريت خان�ه كاريكاتور ش�ده بود. 
روابط عمومي سازمان فرهنگي- هنري شهرداري تهران، با ارسال »جوابیه« اي 
به دفتر روزنامه »جوان« مدعي شده است: »سازمان فرهنگي- هنري شهرداري 
تهران، هیچ تصمیم مديريتي درباره تعیین مسئول جديد خانه كاريكاتور نداشته 
است و هر خبر و اظهار نظري در اين باره تكذيب مي شود.« در ادامه اين جوابیه 
آمده است: »سیدمسعود شجاعي طباطبايي نیز به عنوان هنرمندي ارزشي و از 
يادگاران دوران دفاع مقدس و همچنین فردي كه سال ها در رده مديريت، همكار 
خوشنام سازمان فرهنگي- هنري بوده است، پس از نشست هايي با رئیس سازمان 
به عنوان مسئول برنامه هاي نمايشگاهي مرتبط با چهلمین سال پیروزي انقلاب 

اسلامي و قرارگاه فرهنگي مردمي اربعین تعیین شده اند.«
  پاسخ »جوان«

اول اينكه روزنامه »جوان« همانطور كه در گفت وگوي منتشر شده قید گرديده در 
مورد تعیین مسئول جديد خانه كاريكاتور صرفاً نوشته است: »شنیده ها حاكي از 
آن است كه برخي مديران بالادستي در شه��رداري تمايل دارند چهره هاي هنري 
اصلاح طلب در رأس خانه كاريكاتور قرار گیرن��د« بنابراين، گفت وگوي »جوان« 
مؤيد وجود چنین بحثي نبوده و با به كار بردن اصطلاح »شنیده مي شود« صرفاً به 
گمانه زني ها اشاره دارد.  ثانیاً در هیچ كجاي مطلب »جوان« بحثي از آخرين توافقات 
في مابین آقاي سیدمس��عود شجاعي طباطبايي و رئیس سازمان فرهنگي- هنري 
قید نشده است.  روزنامه »جوان« بنابر وظیفه ذاتي اش، بدون در نظر گرفتن منافع 
و مضار طیف ها و گروه هاي مختلف صرفاً ب��ا اهتمام به حفظ منافع انقلاب، نظام و 

نیروهاي انقلابي به رسالت خبري اش عمل كرده و ان شاءالله عمل خواهد كرد. 

  مصطفي شاه كرمي
نوام چامسكي با ارسال پيامي به جشنواره فيلم مقاومت 
مي گويد: »اقدام جش�نواره مقاومت در زمينه مبارزه با 
افراط گرايي از طريق فيلم و ويدئو بسيار چشمگير است.« 
نوام چامسكي فیلسوف مشهور امريكايي طي پیامي خطاب به 
جشنواره بین المللي فیلم مقاومت ضمن اعترافي شفاف و آشكار 
بر درستي راهبرد مقاومت كه بخشي از منطق نظام اسلامي در 
مواجهه با نظام سلطه است، اقدام جشنواره مقاومت در زمینه 
مبارزه با افراط گرايي را از طريق فیلم و ويدئو بسیار چشمگیر 
ارزيابي مي كند.  وي با بیان اين مطلب مي گويد: در جهان امروز 
اشكال مختلف��ي از افراط گرايي خشونت بار وج��ود دارد كه به 
خودي خود خطرناك هس��تند و مي توانند ب��ا افزايش سطح 
خشونت بدتر شده و بقاي انس��ان ها را تهديد كنند، به همین 
دلیل خوب است كه ريشه هاي اين مسئله و اصول شكل دهنده 
افراط گرايي خشونت بار را از بین ببريم، لذا اين اقدامات خیلي 

اهمیت دارد. 
چامس��كي در نقد عملكرد دولت عربس��تان سعودي و كشتار 
مردم بي گناه يمن تصريح مي كند: قب��ل از هر چیز بايد توجه 
داشته باشیم عملكرد عربس��تان سعودي ب��ا حمايت امريكا و 
غرب است. اي��ن رژيم هم به صورت مس��تقیم و هم به صورت 
غیرمس��تقیم حمايت مي شود. اين كشور دهه��ا میلیارد دلار 
سلاح از آنها خريده است تا از ارتباط نزديك و تاثیر مس��تقیم 
غرب بر فعالیت هايش مطمئن باشد.  به گفته وي، طبیعي است 
مسئولیت خشونت هايي را كه ايجاد كرده اند، نمي پذيرند و اين 
مسئله فقط به فجايع انساني و مشكلاتي كه در يمن درست شده 
ختم نمي شود. يكي از بهترين روزنامه نگاران خاورمیانه پاتريك 
كاكبرن سال ها آنجا بوده اس��ت و در مورد موقعیت آن منطقه 
اخیراً كتابي نوشته و در آن از وهابي سازي دنیاي سني مذهب 

صحبت كرده كه از مشكلات بزرگ دوران مدرن است. 
چامس��كي كه سابقه زندگي در سرزمین ه��اي اشغالي را هم 
دارد با بیان اينكه منظور از وهابي سازي به معناي گس��ترش 
ايده هاي تندروانه و اصولگرايانه است كه بر فكر رهبران كشور 
سعودي حاكم است و رژي��م اين كشور پ��ول هنگفتي خرج 
ارسال و تاسیس مدارس ، فقها و مساجد به روش مذهب وهابي 
در كشوره��اي اسلامي سني مذهب مي كند كه تاثیر بس��یار 
خطرناكي دارد، خاطر نشان مي كند: عربس��تان سعودي يك 
كشور بسیار سركوبگر است. كسي نمي تواند از رژيم سعودي 
و رژيم وهابي انتقاد كند و از دست مج��ازات در امان باشد؛ يا 

سرش را مي برند يا شلاقش مي زنند ي��ا زنداني اش مي كنند. 
خشونت بي حد و حصري در جريان است. بهار عربي]بیداري 
اسلامي[ در كشور عربس��تان رخ نداد، چون ب��ه مجرد اينكه 
اعتراضات نرمي آغاز شد به شدت آن را سركوب كردند.   نوام 
چامسكي با تمجید از جشنواره بین المللي فیلم مقاومت اظهار 
مي دارد: جشنواره فیلم مقاومت اقدام مناسبي است كه توجه 
ما را به بعضي از اين موارد جلب مي كند ولي موارد ديگري هم 
هستند كه بايد با جديت بررسي شوند. بسیاري از متفكران و 
انديشمندان اين حوزه معتقدند داعش يكي از محصولات حمله 
امريكا به عراق و ماهیت خشن اشغال اين كشور است، البته اين 
تنها دلیل شكل گیري داعش نیست ولي يكي از دلايل اصلي 
آن است. خشونت هاي غیرانساني بس��یاري مي كنند و خوب 
است از خودم��ان بپرسیم براي حل اي��ن مشكل چه مي توان 
كرد؟ مي توان آن را از بین برد. بله. بي ترديد ما امكانات فیزيكي 
نابود كردن آن را داريم ولي وقتي يك سازمان خشن را از بین 
مي بريم بدون اينكه از خودم��ان بپرسیم از كجا به وجود آمده 
است، نتیجه اي كه به دست مي آوري��م از اصل مشكل بدتر و 
مخرب تر است. اين اتفاق سابق��ه اي طولاني دارد كه خیلي به 
روشني مي توانیم ابع��اد آن را مشاهده كنی��م.  ارسال پیام به 
جشنواره فیلم مقاومت كه محملي براي هنرمندان و فیلمسازان 
آزاديخواه و ضداستكبار شده آن هم از سوي نوام چامسكي به 
عنوان يكي از ضدايراني ترين متفكران و نظريه پردازان غرب، 
مي تواند اقدام قابل تأملي براي برخي شبه روشنفكران داخلي 
و مرعوبان هیمنه پوشالي غرب باشد. اقدام چامسكي با سابقه 
فعالیت هاي ضدايراني متعددش از آن جهت محل توجه و تذكار 
است كه ممكن است برخي خواب زدگان داخلي متوجه واقعیات 
و بديهیات جهان از جمله قدرت منطق و توان اجرايي جمهوري 
اسلامي در همه حوزه ها به خصوص صدور مباني اسلام ناب و 

تفكر انقلابي گردند. 

 وزير ارشاد:  با تقريظ رهبري 
»فرنگيس« فرصت خواندن هاي جديد يافت

وزير فرهنگ و ارش�اد اسامي 
در پي انتشار تقريظ رهبر معظم 
انقاب بر كتاب »فرنگيس« در 
جديدترين توئيت خود نوشت: 
»فرنگيس« ب�ا تقريظ معظم له 
فرصت خواندن هاي جديد يافت. 
سیدعباس صالحي روز دوشنبه 
در صفح��ه شخص��ي در فضاي 
مجازي نوشت: »فرنگیس« چون كت��اب »دا« روايت ويژه از 
روزهاي نخست جنگ است. »دا« از خرمشهر و »فرنگیس« از 
روستايي مرزنشین از استان كرمانشاه. دفاع مقدس در تابلوي 
زنانه تصويري دگر دارد. تلخي و ترشي جنگ را ملس مي كند. 
»فرنگیس« با تقريظ رهبري فرصت خواندن هاي جديد يافت. 

به خانم فتاحي تبريك مي گويم. 

تقريظ »فرنگيس« كتابت بغض ما بود
تقريظ هاي رهبر معظم انقلاب ب��ر كتاب هاي دفاع مقدس، 
كتابت تركیدن بغض فروخورده جامعه فرهنگي جبهه انقلاب 
از بي توجهي سینما و هنر هاي نمايشي به رخداد عظیم دفاع 
مقدس است. اروپا ۷0 سال پ��س از جنگ جهاني دوم هنوز 
با موضوع جن��گ، فیلم مي سازد و همین امس��ال 11 كشور 
اروپايي با فیلم جنگي به اسكار رفتند، اما سینماي ايران 30 
سال پس از دفاع مقدس با آن هم��ه شگفتي ها و زيبايي ها و 
مظلومیت ها و معجزه ها، براي ساخت فیلم جنگي، تنگ نظري 

و كج فهمي دارد. 
تصور كنید نیروي مهاجم دشمن بي خبر به روستاي سرسبز 
و آرامي حمله ور مي شود و پیوسته روستا را زير بمباران توپ 
و خمپاره مي گی��رد. فرنگیس، دختري 18 سال��ه به همراه 
خانواده از روستا خارج مي شوند، اما كمي بعد فرنگیس براي 
بازماندگان در روستا، آب و غذا تهیه مي كند و به روستايي كه 
هر لحظه گلوله توپي در آن فرود مي آيد، باز مي گردد. در راه 
با سربازان دشمن روبه رو مي شود، يك دختر 18 ساله كرد با 
دست خالي! اما نه تبر هست! يك سرباز دشمن را با تبر دونیم 
مي كند و سرباز ديگر را با سنگ بر زمین مي كوبد و به نیرو هاي 

خودي تحويل مي دهد!
اين داستان��ك را براي فیلمنام��ه نويس��ان اروپايي تعريف 
كنید تا بار ها و بار ها از آن فیلم ه��اي تاريخي و به يادماندني 
بس��ازند و شأن سینماي خود را ارتقا دهند، اما سینماگر ما 
ترجیح مي دهد يك سگ به دست ي��ك سلبريتي بدهد و او 
را در خیابان هاي شمال تهران رها كن��د و خود و عواملش با 
دوربینش به دنبال هر دو بدوند، آن هم با ديالوگ هاي سخیف 
و بي ارزش كه تمامي ندارد. همچنین است كه اگر دوربین را 
از دست سینماگر سلبريتي پرور بگیريم و به دست سینماگر 
روشنفكر خود بدهی��م، از خیابان هاي شمال تهران به درون 
دادگاه هاي ط��لاق و دعوا هاي ارثیه و مهاج��رت به خارج از 
كشور و بدبختي ه��اي ديگر مي رود. هیچ ك��دام از دو دسته 
سینماگر ما قادر به دي��دن زيبايي هايي مث��ل »فرنگیس« 
نیستند. پیشه و گیشه، آنها را از انديشه هم بازداشته است كه 
اگر خوب مي انديشیدند همه آنچه با سینما دنبال آن هستند، 
چه پیشه، چه گیشه و چه ستوده شدن در عرصه بین الملل، 
در سینماي معجزه گون دفاع مقدس م��وج مي زند، اما بايد 

توان ديدن داشت. 
اينچنین اس��ت كه وقتي رهب��ر معظم انقلاب ب��ر كتاب به 
يادماندن��ي »فرنگیس« تقري��ظ مي نويس��ند، گويي بغض 
تركیده نیرو هاي فرهنگي انقلاب را كتابت كرده اند. هر چند 
ستايش هاي مكتوب رهبري معظم از رمان ها و داستان ها و 
خاطرات دفاع مقدس، خود يك رسانه بزرگ براي به عرصه 
جامعه كشاندن اي��ن آثار هنري است و زحمت بس��یاري از 
مدعیان را كم مي كند، اما وظیفه هاي سنگین را از روي دوش 

هنرمندان و سینماگران انقلابي بر نمي دارد. 
ديروز كه افتخ��ار حضور در مراسم رونماي��ي از تقريظ رهبر 
انقلاب را داشتم، اشاره معظم له به نقش برجسته و افزون زنان 
در خلق بسیاري از آثار مكتوب دفاع مقدس، مرا به ياد نقش 
پیام آور عاشورا، زينب كب��ري)س( در به ثمر رساندن كامل 
آن واقعه عظمي انداخت. دريغ است كه زنان فرهنگي جامعه 
انقلابي بر پويايي اين مسیر زيبانگر و زيبا انديش خود نیفزايند 

و بار ديگران را به دوش نگیرند. 
»فرنگیس« اگر توانست خلق حماسه كند، راويان او و ديگر 
شیرزنان جنگ هم خواهند توانست مانند او »با همان روحیه 
استوار و پر ق��درت و با زبان صادق و صمیم��ي و با عواطف و 
احس��اسات رقیق و لطیف يك زن با مردم سخ��ن بگويند و 
منطقه ناشناخت��ه و مهمي از جغرافیاي جن��گ تحمیلي را 
با جزئیاتش ب��ه مخاطبان بي شمار سینم��اي ارزشي جبهه 

مقاومت نشان دهند.«

محمد صادقي     دیده بان

الهام ستاري     یادداشت


